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SIIN ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
ÜLAPEALKIRJA SÕNA ESIMESE SÕNA FONT /LK

JAAK AABIPLAAN JÄRGI TULEKS PEALINNAST IDA-VIRUMAALE
ÜLE TUUA LIGI 250 IIGIPALG LIST TÖÖKOHTA/LK 3

UUDISED

PÜRAMIIDIDE TULEK
IDA-VIRUMAALE ON
KAHTLANE
Pärast riigikohtu suvist ot-
sust, et põlevkivi kaevanda-
misel tekkiv aherainekillustik
on jääde, mitte kõrvalsaa-
dus, pani VKG oma plaani
Aidusse aherainest püramii-
dlinnak ehitada esialgu kale-
vi alla. LK 4

PALJUDES
KORTERELAMUTES POLE
SENIMAANI ÜHISTUT
LOODUD

2018. aasta 1. jaanuaril
jõustuv korteriomandi- ja
korteriühistuseadus toob en-
daga kaasa mitu olulist
muudatust. Nii näiteks kao-
tatakse korteriomanike ühi-
sused ning allesjäävad vaid
korteriühistud ja tekib ühis-
tute register. See puudutab
kümneid Kohtla-Järve, Silla-
mäe ja Kiviõli maju, kus pole
senimaani korteriühistuid
moodustatud. LK 6

POLIITIKA: Vabaerakond leiab, et linn ei täida endale võetud kohustusi

Minister peab riigikogus vastama
Narva muuseumi kiusamise kohta

Riigikogu Vabaerakonna fraktsioon esitas kul-~

tuuriminister Indrek Saarele arupärimise, kus ta-
hetakse teada, kuidas minister reageerib selle-
le, et Narva linn eirab sihtasutuse Narva Muu-
seum asjus riigiga sõlmitud kokkuleppeid ja kiu-
sab muuseumi väljamõeldud põhjustel taga.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Arupärimises tuuakse välja, et
kokkuleppe järgi rahastavad
linn jariik ühiselt Narva muu-
seumi ülalpidamist, kuid siia-
ni on muuseumil linnalt saa-
mata tänavu ette nähtud sum-
mast 70 000 eurot.

Muretsevad
sisekliima pärast

"Paistab, et aastal 2017 se-
da ei eraldatagi, sest volikogu
esimees Aleksandr Jefimov on
öelnud, et volikogu aasta lõpus
eelarve muudatusiei tee. Nar-
va linn on seega kokkuleppest
taganenud ning oma lubadust
rikkunud, raäkimata sellest,
et linnavolikogu on sihtasu-
tust Narva Muuseum pikema
perioodi vältel vaenanud mit-
mete etteheidete ja süüdistus-
tega, rikkudes sellega muuseu-
mitööks vajalikku sisekliimat,"
nenditakse arupärimises.

Vabaerakonna väitel po-
le linn siiani üle andnud siht-
asutusele ka muuseumifonde
ja mõningaid bastione, mis on
jällegi arupärijate meelest tõl-
gendatav kokkulepete rikku-
misena. "Leiame, et tegemist
on sihipärase kokkulepete rik-
kumisega linnapoolt. Milliseid

konkreetseid samme on riik
kultuuriministri vahendusel
astunud selleks, et Narva linna
volikogu lõpetaks 2012. aastal
sõlmitudkokkuleppe sihipära-
se rikkumise?" küsivad arupä-
rijad. Samuti tahavadnad tea-
da, mida on minister ise tei-
nud selleks, et Narva linn täi-
daks endale võetud kohustusi
japeaks kinni riigiga sõlmitud
finantseerimisekokkulepetest
"ning lõpetaks muuseumikiu-
samise rahastamisega"?

Samas tahetakse teada, kas
ministril SA Narva Muuseum
asutajana on muuseumi tege-
vuse kohta sisulisi etteheiteid
ning kas sihtasutuse nõuko-
gus olevad kolm riigi esinda-
jat on teinud piisavalt, et ta-
gada muuseumis töömeeleolu
ning kaitsta kollektiivi Narva
volikogu põhjendamatute et-
teheidete eest. Veel küsitak-
se, millised on sihtasutusele
Narva Muuseum püstitatud
ootused ja ülesanded valitsu-

ses koostatud Ida-Viru tege-
vusprogrammi valguses.

Riigikogu liikmete arupäri-
misele vastamise tähtajaks on
tuleva aasta 22. jaanuar.

Käib konkurss
Narva volikogu on väljenda-

nud kriitikat Narva muuseumi
tegevuse kohta ja heitnud sel-
lele ette raha ebasihtotstarbe-
list kasutamist. Eelkõige on et-
te heidetud seda, et muuseumi
ruumides on avatud kommert-
salustel töötavrestoran. Nime-

tatud söögikohta on asjatund-
jad nimetanudüheks maakon-
na paremaks.

Üheks põhjuseks, miks voli-
kogu on avaldanud muuseumi
suhtes vaenulikkust, peetakse
ka selle juhti Andres Toodet,
kes on linnavõimude suhtes
kriitiline olnud. Praeguseks
on välja kuulutatud konkurss
muuseumile uue juhi leidmi-
seks, milles osaleb ka Toode.

Narva volikogu esimees
Aleksandr Jefimov kinnitas
Põhjarannikule tänavu juulis:

"Minister Saar lubas juhi väl-
ja vahetada."

Andres Toode on Narva
muuseumi juhtinud 2004. aas-
tast. SA Narva Muuseum loodi
2012. aastal ning selle osapoo-
led on Narva linn ja riik. Tüli
Narva linna ja kultuuriminis-
teeriumi vahel muuseumi pä-
rast oli haripunktis käesoleva
aasta mais, mil minister Saar
ähvardas sihtasutuse saneeri-
da, kui linn ei täida endapool-
set muuseumi finantseerimi-
se kohustust.

VABAERAKOND

Leiame, et tegemist on sihi-
pärase kokkulepete rikkumi-
sega linna poolt.

Hermanni linnuses asuv Narva muuseum on viimastel aastatel palju tähelepanu pälvinud. Alates
vastuseisust plaanitavale renoveerimiskavale ning lõpetades hõõrumistega linna ja muuseumi
juhtkonna vahel. ILJA SMIRNOV
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Loosimises osalevad tellijad, kel on
vähemalt 30. juunini 2018 kehtiv

ajalehe Põhjarannik / Severnoje Poberežje
tellimus või kehtiv e-arve püsimakse leping.

Tellimiskampaania tingimused on kirjas veebis pohjarannik.ee.

Tellimine:
Põhjaranniku Jõhvi toimetuses Rakvere 8

(tööpäeviti kella 9-17),
* veebis www.tellimine.ee,

* postkontorites

Põhjarannik - kõige idavirumaisem kingitus nii endale, lähedastele kui sõpradele!



Arvamus
Uus seadus võib
põhjustada segadust
Uuest aastast jõustub uus korteriomandi- ja
korteriühistuseadus, millega luuakse sunnivii-
sil ühistukõikidesse kortermajadesse, kus seda
veel pole. Üks põhiargument, miks seda on tar-
vis, on see, et ühistu olemasolu korral on kõi-
ge efektiivsem majandada jarenoveerida elu-
hooneid, mis vajavad oma vanuse tõttu tahes-
tahtmata pidevalt investeeringuid.

Ida-Virumaalgi on kümneid ja kümneid kor-
termaju, kus ühistut loodud ei ole − seda mit-
mesugustel põhjustel. Paljud on eelistanud ühi-
suse vormis majandamist, kus majale on pal-
gatud lihtsalt haldur. Siiani on olemas ka koh-
ti, kus elamuhooldusega tegelevad nõukaaegse
majavalitsuse taolised asutused.

Küllap hakatakse nüüdki, kui korteriühistu
loomine muutub kohustuslikuks, otsima võima-
lusi, kuidas leida seadusest auke, mis võimal-
daksid senist elukorraldust jätkata.

Üks riskikoht kaasneb kohustuslike ühistute-
ga eelkõige seal, kus kinnisvara väärtus on ma-
dal või olematu ning kus on majades hüljatud
kortereid. Kes hakkab vastutama nende kulu-
de eest, mis hüljatud korteritega kaasnevad pä-
rast ühistu loomist? Samal ajal kui omanikud
on neil olemas, ent keegi ei tea, kust neid otsi-
da. Kohtla-Järve ühistutes tekkis mahajäetud
elamispindade tõttu mõned aastad tagasi palju
probleeme ning uus seadus võib endaga kaasa
tuua veelgi suurema probleemipuntra. Sellele
viitas ka õiguskantsler Ülle Madise, kes tõdes,
et seadusemuudatus on lähtunud nendest piir-
kondadest, kus kinnisvaral on väärtus, mujal
aga võib see tekitada uusi probleeme.

ÜKS KÜSIMUS
MIDA PEAKSID EESTI RIIK JA EUROOPA TEGEMA,
ET INIMESTE HEAOLU PARANEKS?

Peaminister Jüri Ratas tegi eile riigikogus ettekandeEes-
ti eesistumise perioodist Euroopa Liidus ja vastas riigi-
kogu liikmete selleteemalisteleküsimustele.

Peaminister JüriRatas Keskera-
kond:

Mis on Euroopa väga suur väljakutse?
On see, et kuidas me teeme seda, et Eu-
roopa on kasvav, Euroopa on noorenev,
mitteainult vananev. Ma arvan, et need
on sellised väga põhimõttelised ja tule-
vikku suunatudküsimused, etkuidas me
teeme seda, et Euroopa võrreldes teiste,
konkurentidega on parim elukeskkond. Ma arvan, et see
on meie eesmärk. Kuidas Euroopa võrreldes teiste, kon-
kurentidega on parim ettevõtluskeskkond, kindlam ette-
võtluskeskkond, turvalisem ettevõtluskeskkond?

Ma arvan, et olgu see sotsiaalsammas või digivaldkond
või majandus või keskkond − see kõik annab üheskoos
selle, et inimesed nii Vormsilkui Piirissaarel, nii Portu-
galis kui Hispaanias tunneksid ennast kindlamalt.

Avatud ja kaasav
juhtimine omavalitsustes

Kristina Reinsalu E-RIIGI AKADEEMIA E-DEMOKRAATIA
VALDKONNA JUHT

Küsimus, kuidas teha
kaasamisest ja teavi-
tamisest omavalitsu-
se juhtimise ja elu

korraldamise loomulik osa, on
tõenäoliselt nii mõnegi uue
volikogu ning valla- ja linna-
valitsuse päevakorras.

Näide elust enesest. Ole-
me lõpetamas veebilehtede
koolitusseminari Tartumaal,
kui tõuseb vallaametnik ja üt-
leb ohates: "Nüüd tahate sel-
le vaese vallavanema päris
ära tappa! Tal niigi tööd pal-
ju, nüüd peab veel informee-
rima jakaasama hakkama."

Kaasamise sõna on levinud,
aga vahel tundub, et selle ole-
mus ja eesmärk jääb ikka sel-
gusetuks. Kaasamine on see,
kui otsuseid tehakse ja täide-
takse, arvestades osalistega,
keda otsus puudutab. Kaasa-
mine ei lõpe ideede ja arva-
muste kogumisega või otsuse
langetamisega, see on ka ta-
gasiside kogumine ning viga-
dest õppimine.

Oluline on meeles pidada,
et kui juba ideid korjata või
arvamust küsida, siis tuleb
nendega ka arvestada. Kui
see pole võimalik, siis tuleb
põhjusi selgitada.

Kaasamist eeldavad kõik
otsused, mis puudutavad pal-
jusid isikuid, näiteks töö- ja
õpikeskkonna muutus, samu-
ti arengukavad, strateegiad,
ümberehitustööd ja liiklus-
korraldus. Kaasamist eelda-
vad samas ka väga konkreet-
set väikest sihtgruppi puudu-
tavad otsused, näiteks min-
gi teenuse sisseostmise tingi-
muste muutmine.

Kaasav eelarve on hea näi-
de, kuidas kogukonna arva-
must küsides saab omavalit-
sus rajada uusi ehitisi või va-
nu remontida. Elanikke kaa-
sates on rajatud uusi mängu-
ja tenniseväljakuid, tehtud
korda räämas parke ja antud
vunki juurde vanale tehase-
maastikule.

Tagasiside ja arvamus-
te kogumise ning ideekorje
keskkonnana on infosüsteem
VOLIS end igati tõestanud.
Aga vahel võib kaasata inime-
sika omavalitsuseFacebooki
konto vahendusel(eeldusel, et
see on juba toimivkanal).

Ideekorjed pole olulised
pelgalt uute objektide saami-
seks või vanade ümberehitu-
seks, vaid ka uute teenuste
saamiseks. Nutikate teenus-
te ja nende pakkujate leid-
miseks tuleb esmalt selgita-
da, milliseid teenuseid kogu-
kond lisaks olemasolevate-
le vajab. Seejärel tuleb kaa-
rdistada piirkonna ühendus-
te eeldused ja võimekus neid
teenuseidkoos omavalitsuse-
ga pakkuda. Linnades on le-
vinuim lastehoiuteenus, küla-
des lumekoristus, kuid vaja-
dusi on teisigi.

Vahel on keeruline arvesta-
dakaasamise kõrvalnähtuse −
eriarvamustega, ent koos teh-
tud otsustest on rohkem rõõ-
mu ja rahulolu. Lisaks toob
kaasamine (ainult sisuline ja

õigeaegne!) ka värskeid ideid
ja − mis veel olulisem − kaa-
satud tunnetavad ka ise vas-
tutust tehtu eest.

Politsei avaldatud statistika
kohaselt on viimase nelja aas-
ta jooksulprokuratuuri saade-
tud kriminaalasjades kahtlus-
tatavatest koguni 44 protsenti
seotud kohalike omavalitsus-
tega. Korruptsiooni vastu võit-
luseks puudub imevits, aga abi
on maksimaalsest läbipaistvu-
sest, teavitamisest ja selgita-
misest. Vaid see tagab, etkõik
pole mitte ainult juriidiliselt
korrektne, vaid ka näib õige.

Parimad töötajad ja
koostööpartnerid saa-
dakse ausa ja läbi-
paistvate reeglitega

konkursi teel. Väikeses kohas
ongi tublide ja tegusate ini-
meste hulk piiratud. Võima-
lik, et huvide konflikti korral
taandabkivolinik, näiteks kui
ta kuulub MTÜsse, millele te-
gevustoetuse määramist voli-
kogus arutatakse, end kor-
rektselt otsustamisest. Kui
aga omavalitsuste koosoleku-
te kohta infot avalikult ei ja-
gata ja otsuste tagamaid ei
selgitata, siis inimesed sellest
teada ei saa.

Kutsume omavalitsusjuhte
üles tegema järelevalvet süs-
teemselt. Selleks tuleb välja
töötada korruptsioonivastase
seaduse rakendamise kord,
kus on kindlaks määratudpä-
devused, vastutused ja üles-
anded nii volikogu kui ka lin-
na- ja vallavalitsuse tasandil.
Sisulisele tööle tuleb raken-
dada revisjonikomisjon ning
auditite tulemused avalikus-
tada kodulehel. Avalikustada
tuleb ka volikogu liikmete ta-
sustamise kord, samuti voli-
kogu tööst osavõtt.

Hea mõttena pakuti ühes
vallas korruptsioonivihjete ko-
gumiseks välja vihjekasti sis-
seseadmine vallakeskuses.

Mida suurem on omavalit-
sus, seda rohkem tasub teavi-
tamistöös tähelepanu pööra-
ta veebisuhtlusele. Valla pa-
berleht ja külapoe trepp po-
le suures omavalitsuses enam
nii tõhusad. Samas on omava-

litsuste veebilehedkohati pä-
ris nukras seisus − värvilised
küll, aga igaüks oma struk-
tuuri ja märksõnadega. Valla-
vanema telefoninumbergi on
peidetud kord lingi "Juhtimi-
ne", kord "Üldinfo" või "Pane
tähele" alla, kontaktide rub-
riik on vaid vähestel avalehel.
Järgmise volikogu päevakord,
mis aktiivsematele inimestele
huvi pakub, on tihti kas puu-
du või peidetud dokumendire-
gistri sügavustesse, kus selle
leidmiseks tuleb läbida kaf-
kalik labürint. Olulisim info
ei tohi olla kasutajast kauge-
malkui kaks klikki.

Tehnilised veebiarendu-
sed on kulukad, sestap
tasub võtta kasutusele
omavalitsuste teenus-

portaal ja volikogude infosüs-
teem, mis on Eestis juba loo-
dud. Riigilt võiks aga nõuda
nende veebiteenuste edasi-
arendamist, sest kohati on
need ajale jalgu jäänud.

Mida väiksem omavalitsus
ja kogukond, seda suurema
väärtusega on iga noor. Noor-
teni jõudmiseks on võtmetäht-
susega koostöö koolide ja õpe-
tajatega. Näiteks võiks koda-
nikuõpetuse sidudakonkreet-
sete kohapealsete teemadega,
millele õpilased saavad lahen-
dusi pakkuda. Samuti tasub
ellu kutsuda noorte voliko-
gud. Nii leiab üles sotsiaalse
ja ühiskondliku närviga noo-
red, kellel on väärt ideidkodu-
koha arenguks ning kellel on
soov, oskused ja võimalused
kohalikus elus kaasa rääkida.
Kui noored hakkajad koduko-
ha patrioodid on leitud, tuleb
neidka avalikult tunnustada.

Kaasamine ei õnnestu, kui
seda võtta tüütu kohustuse-
na. Avatud ja kaasav omava-
litsuste juhtimine on võima-
lus leida üles kõik aktiivsed
inimesed ja uued ideed, et
ühiselt edukamad olla. Tead-
likes ja nõudlikes kogukon-
naliikmetes, kes oskavad ka
vastutust võtta, peitub eduka
koostöö võti.

Kui juba ideid korjata või arvamust küsida, siis tuleb nendega ka
arvestada.

Artikkel on avaldatudka ra-
handusministeeriumi blogis.

PÄEVA LAUSE
"Maksusid võime üm-
ber teha iga nelja aas-
ta tagant, hiigelraud-
tee ja tselluloosivab-
riku järelmid jäävad
inimpõlvedeks."

Võrokesest ekspoliitiku Kai-
do Kama meelest peaksid
erakonnad 2019. aasta rii-
gikogu valimistel ütlema
selge seisukoha nii Rail
Balticu kui ka tselluloosite-
hase kohta.
(Eesti Päevaleht,
5. detsember)

LEHED EILE
EESTI PÄEVALEHT

leiab, et tulumaksuseadus
tuleb kohe remonti saata.

Nädalavahetuselköitis vee-
bilugejaid töötava pensionä-
ri Lembitu sõnavõtt, et tema
peab uuest aastast maksma
kuus 52 eurot tulumaksuroh-
kem, aga temast mitu korda
rohkem teenivadpoliitikud 36
eurot. See on järjekordne näi-
de selle kohta, et valitsuskoa-
litsiooni tulumaksureform on
halvasti läbi mõeldud.

Töötavad pensionärid on
tulevalaastal ministritest ja
riigikogulastest suuremad
kaotajad sel lihtsalpõhjusel,
et Keskerakonna, SDE ja IR-
Li koalitsioon kaotas pensio-
nile praegu kehtiva täienda-
va maksuvaba tulu. Ilmselt
mõtles koalitsioon: pensio-
ni kõrval ka keskmist palka
teeniv inimene elab ju niigi
hästi, milleks talle täiendav
maksu vabastus?

Inimestele tuleks alles jät-
ta tugev stiimul jätkata pä-
rast pensioniikka jõudmist
töötamist. Mis siis, et mõ-
ni pensionär võib selle tule-
musel võileivale "liiga" pak-
su viilu vorsti saada. Kui ini-
mesed töötavad kauem, või-
dabriigieelarve ja võidavad
tööjõupuuduses ettevõtted.

ÕHTULEHT tõdeb, et
Rakvere lihakombinaadi töö-
liste ja juhtkonna vaheline
töötüli on kui musternäide
selle kohta, kuhumaani as-
jad 21. sajandil kuidagi jõu-
da ei tohiks.

Viimasepiirini viidud töö-
lised esitasid küll oma pal-
ganõudmise ja sellele kaalu
andmiseks lisasid ka strei-
giähvarduse, kuid ei viinud
end kurssi asjaoluga, et seegi
valdkond on Eestis seaduste-
ga täpselt reguleeritud. See
kivi läheb ametiühingu tege-
mata töö kapsaaeda.

Nüüd on ametiühing küll
platsis, kuid streigiga äh-
vardajad on oma kohalt lahti
lastud ja politseigi kohapeal
töösuhteid klaarimas käinud.
Kuid nii nagu polnud töölis-
test tark tulla esmalt välja
streigiähvardusega, näitas
fakt, et ettevõtte juhtkond
julges parema elu nimel võit-
lejatega kohtuma minna vaid
koos advokaadiga, nende te-
gelikku hirmu oma töötaja-
te ees. Praegu üritabpooli lä-
hendada riiklik lepitaja, kuid
sellega lasevad välisomani-
kud Eesti riigi esindajal teha
tööd, mida tegelikult oleks
pidanud tegema siinse ette-
võtte juhtkond.

ARVAMUS2
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Uudised
Lüganuse
hakkab
kärpima
vallavalitsuse
tasusid
Lüganuse volikogu kinni-
tas vallavalitsuse liikmete
hüvitise suuruseks istungi
eest 100 eurot, mida nüüd
vähemalt poole peale kär-
pima hakatakse.

Lüganuse volikogu kin-
nitas oma teisel istungil
7-liikmelise vallavalitsu-
se, kellele määrati ühe is-
tungi eest 100eurone tasu.
Vallavalitsus on teinud vo-
likogule ettepaneku vähen-
dada seda tasu nii, et istun-
gi eest makstava hüvitise
suurus on 50 eurot istun-
gi eest. Samuti on ettepa-
nekus klausel, et hüvitise
suurus ei tohikuus olla üle
100 euro.

Lüganuse vallavanema
Andrea Eiche sõnul jää-
dakse juhul, kui volikogu
hüvitise suurust vähendab,
raamidesse, mis kehtisid
Kiviõli linnas. Seal sai val-
lavalitsuse liige kuus 130
eurot olenemata istungite
arvust. "Kui esialgu tuleb-
ki teha istungeid rohkem,
siis hüvitist ei maksta ik-
kagi üle 100 euro kuus," üt-
les Eiche.

Uues omavalitsuses tu-
leb vallavalitsusel kogu-
neda tõenäoliselt kolm
korda kuus, kuid tulevi-
kus, kui kõik pakilised
küsimused lahendatud,
peaks piisama kahest is-
tungist ühe kalendrikuu
jooksul.

Eiche tunnistas, et hüvi-
tise küsimus oleks tulnud
koalitsiooniläbirääkimiste
käigus läbi arutada. Seda
aga ei tehtud. Nii tekkiski
olukord, et läbi läks ainus
pakutud summa, mis on
mitu korda suurem kui se-
ni kehtinud hüvitiste mää-
rad. Kui Kiviõlis oli hüvi-
tis 130 eurot kuus, siis Lü-
ganusel sai vallavalitsuse
liige istungi eest 30 eurot.
Sonda vallas sai vallava-
litsuse liige 150 eurot aas-
tas.

Ka Lüganuse volikogu
opositsioon eesotsas vali-
misliidu Oma Valla Eest
liidri Marja-Liisa Veiseri
ja Keskerakonna piirkon-
na juhi Dmitri Dmitrije-
viga tegi ettepaneku hü-
vitiste küsimus uuesti vo-
likogu päevakorda võtta.
Nende ettepanek oli samu-
ti vähendada hüvitist ku-
ni 50 euroni kuus. Hüviti-
se suuruse arutelus opo-
sitsioon ei osalenud ning
oma ettepanekut ei teinud.
Küll viitasid nad oma hi-
lisemas kirjalikus ettepa-
nekus, et hüvitise suurus
on põhjendamatu, omava-
litsusele koormav ning üle
jõu käiv.

Lüganuse volikogu hak-
kab hüvitise muutmist
arutama tõenäoliselt oma
detsembrikuisel istungil.
(PR)

KOLIMINE: Suurima panuse peaks 100 töökohaga andma justiitsministeerium

Valitsus võib pealinnast
Ida-Virusse tuua 250 töökohta

Pikalt räägitud riigiasutuste töökohtade pealin-~

nast väljaviimise seni väga üldine plaan sai pisut
konkreetsema kuju, kui valitsus avalikustas eile õh-
tul pärast valitsuskabineti istungit ettepanekute ta-
beli, millised ametkonnad kui palju töökohti eri maa-
kondadesse ja linnadesse kavatsevad üle viia.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Ida-Virumaa kohta seisab sel-
les tabelis 248,25 töökohta.
Kõige suurem kolimine peaks
ees ootama justiitsasutuste
töötajaid. Kohtute tugitee-
nuste keskuse toomine Ida-
Virumaale peaks tähendama
68 töökoha ületoomist. Lisaks
on kavas tuua üle veel lige-
male 40 töökohta ministee-
riumi haldusalast.
Reinsalu ammune plaan

Justiitsminister Urmas
Reinsalu on viimastel aasta-
tel olnud valitsuses üks pea-
misi riigiasutuste Ida-Viru-
maale ületoomise pooldajaid.
2016. aasta alguses tuli ta väl-
ja ettepanekuga tuua Ida-Vi-
russe üle ligikaudu tuhat ava-
liku sektori töökohta. Tolle-
aegsele riigihalduse minist-
rile Arto Aasale saadetud kir-
jas märkis ta, et riigiasutus-
te ületoomisel või rajamisel
Ida-Virumaale suureneksko-
halike väheintegreeritud ela-
nike teadlikkus Eesti riigi te-
gevusest ning isiklik positiiv-
ne kogemus Eesti riigi toimi-
misest. Ent teisedkoalitsioo-
nipartnerid ja ka valitsuse
liikmed suhtusid tema alga-
tusse leigelt. Reinsalu on ol-
nud ka seisukohal, et kui va-
litsus hakkab riigipalgaliste
töökohti pealinnast välja vii-
ma, siis oleks mõistlik koon-
dada need suuremalt jaolt
Ida-Virumaale, aga mitte jao-
tada laiali möödaEestit.

Praegune valitsus valmis-
tub aga ligikaudu tuhande
töökoha väljaviimiseks üle
Eesti kõikidesse maakonda-
desse. Valitsuse teatel esitas
iga ministeerium oma haldus-
ala kohta ise ettepanekud ja
koordineerib ka töökohtade
üleviimist. Riigihalduse mi-
nister Jaak Aab kinnitas ei-
le, et riigiasutuste töökohta-
de Tallinnast väljaviimine on
valitsuseprioriteet.

Pigem kadunud
töökohtade arvu
taastamine

Samas möönis ta, et prae-
gune algatus pigem kompen-
seerib viimastel aastatel väl-
jaspool pealinna kadunud töö-
kohti. Ta tõi näiteks, et alates
eelmise aasta algusest kuni
tänavuse aasta 1. juunini vä-
henes Eesti regioonides kok-
ku keskvalitsuse töökohtade
arv 600 võrra. Maavalitsus-
te sulgemisega uuest aastast
kaob veel 150 töökohta. Li-
saks jääb haldusreformitõttu
töökohti vähemaks ka oma-
valitsustes.

"Selleks, et pakkuda koha-
peal tööd ka haldusreformi
käigus vabanevatele inimes-
tele, peab riik samaväärseid
töökohtikohapeal juurde loo-
ma," ütles minister Aab, kel-
le sõnul tuleb edaspidi väljas-
pool Tallinna asuvates riigi-
asutustes töökohtadekoonda-
mist kooskõlastada riigihal-
duse ministriga.

Riigi töökohtade pealin-
nast ületoomise käiku ise-

loomustades tõi Aab Ida-
Virumaa esile kui piirkon-
na, kus "tegevused sujuvad
vastavalt plaanitule". Samas
märkis ta, et mitmete Ees-
ti lõunapoolsete maakonda-
dega on vaja veel tööd teha,
et ka sinna rohkem töökoh-
ti tekiks.

Lisaks justiitsministeeriu-
mile peaks Aabi tabeli jär-
gi suurema panuse Ida-Viru
riigipalgaliste töötajate arvu
kasvatamisse andma ka töö-
tukassa, kel peaks siin piir-
konnas juurde tulema 31 töö-
kohta. Töötukassa Ida-Viru-
maa osakonna juhataja An-
neki Teelahk ei osanud aga
eile õhtul Põhjarannikule

öelda, milliste töökohtadega
võib tegu olla. Ta pidas tõe-
näoliseks, et need võivad ol-
la mõnest teisest riigiasutu-
sest töötukassa haldusalasse
ületoodavad töökohad.

Keskvalitsuse asutustes
töötas möödunud aastal ligi-
kaudu 55 000 inimest, neist 45
protsenti Tallinnas. Piirkon-
dadesse viiakse valitsuse tea-
tel eelkõige neid töökohti, mis
oma igapäevatöö korraldami-
sel ei sõltu asukohast. Pealin-
nast ei plaanita välja viia põ-
hiseaduslikke institutsioone,
ministeeriumening pealinna
ja lähiümbruse elanikele ja
ettevõtetele teenuseidpakku-
vaid asutusi.

KUI PALJU TÖÖKOHTI ERI AMETKONNAD AASTATEL 2017-
2019 PEALINNAST IDA-VIRUMAALE TUUA PLAANIVAD?

Jõhvi
Keskkonnainspektsioon 1
Maa-amet 2
Maksu- ja tolliamet 3
Politsei-ja piirivalveamet 7
Sotsiaalkindlustusamet 4
Töötukassa 17
Justiitsasutus (kohtute tugiteenuste keskus 68 töökohta,
30-40 töökohta haldusalast) 100
Narva
Maksu- ja tolliamet 22
Politsei-ja piirivalveamet 28
Sisekaitseakadeemia 5
Eesti noorsootöö keskus 0,25
Integratsiooni SA (sh loodav Narva eesti keele maja) 29
Töötukassa 11
Kohtla-Järvele
Terviseamet 1
Lisaks Ida-Virumaale (mujale
või asukoht selgumisel)
Politsei-ja piirivalveamet (liiklusmenetlusteenistus) 14
SA Archimedes 1
Töötukassa 3
Ida-Virumaale kokku 248,25 töökohta

Allikas: vabariigi valitsus

Üks suuremaid riigipalka maksvaid tööandjaid Ida-Virumaal on Viru vangla. Justiitsministeerium kavatseb Jõhvi üle tuua ka 68
töökohaga kohtute tugiteenustekeskuse. PEETER LILLEVÄLI

LÜHIDALT

REFORMIERAKONDLASTE
JUHIKS SAI NENDE IDA-VIRU
TUGIPUNKTIS RAIVO RAAP
ALUTAGUSE. Reformierakond
koondas Iisaku, Alajõe, Mäetagu-
se, Tudulinna ja Illuka omavalit-
suse ühinemisel moodustatud
Alutaguse vallas samanimelisse
piirkonnaorganisatsiooni 43 oma
liiget. Piirkonna juhatus valis esi-
meheks Raivo Raabi, kes oli va-
rem Iisaku vallavanem ja sai
nüüd pärast haldusreformi Aluta-
guse vallavolikogu esimeheks.

2014. aastal Reformierakonda
astunud Raap ütles, et tema põ-
hieesmärk on uued ühinenud
piirkonnad ühes rütmis tööle saa-
da, et tekitada viiest regioonist
ühtne piirkond. Lisaks temale va-
liti piirkonna juhatusse veel Priit
Palmet, Aivar Talistu, Liina Pärn-
puu, Jaanus Altoja, Jüri Päll ja Ju-
ri Novožilov.

Reformierakond kogus Alutagu-
se vallavolikogu valimistel 24,1
protsenti häältest, mis oli parim
tulemus Ida-Virumaal ja andis
neile 17-liikmelises volikogus 4
kohta.

Raivo Raap. MATTI KÄMÄRÄ

KOMISJON JÄI ESIMEHETA

LÜGANUSE. Lüganuse volikogu
otsustas juba teisel istungil, et
volikogus hakkab olema seitse
komisjoni, ning eelmisel nädalal
toimunud istungil valiti kuuele
neist esimees ja aseesimees.

Lüganuse valla revisjonikomisjo-
ni hakkab juhtima Mehis Kreis-
man, keskkonnakomisjoni Enno
Vinni, majandus-ja turvalisuse-
komisjoni Jevgeni Korniltsev, ra-
handus-ja arengukomisjoni Heidi
Uustalu, haridus-ja noorsootöö
komisjoni Tiit Kuusmik, kultuuri-
ja spordikomisjoni Naima Soppe.

Tervishoiu-ja sotsiaalkomisjoni
juht jäi valimata. Ehkki ka selle
komisjoni puhul oli kandidaate
kaks − Evelin Danilov ja Inna Ka-
lamäe −, ei õnnestunud esi-
meest ja aseesimeest valida
põhjusel, et Danilov sai 19 ja Ka-
lamäe 0 häält. Komisjonile vali-
takse juht järgmisel istungil.

POLITSEI

TÜTAR RÜNDAS ISA

4. detsembril teatati, et Narvas
Võidu prospektil asuvas korteris
lõi 55aastast meest tema
30aastane tütar.

NAABER LÄKS KALLALE
4. detsembril lõi Sillamäel Ranna
tänaval asuva kortermaja trepiko-
jas 64aastast naist tema naaber.

GARAAŽIST VARASTATI
TÖÖRIISTU
Ajavahemikus 28. novembrist 3.
detsembrini varastati Narvas
Raudsilla tänaval asuvast garaa-
žiboksist keevitusaparaat Pioneer,
ketassaag Makita, akutrell Bosch
ja muid esemeid. Kahju on 882
eurot.

6. DETSEMBER 2017 PÕHJARANNIE
Rakvere 8,

41532 Jõhvi
tel. 335

4444,

tel. 335 4444,
info@pohjarannik.ee
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ILM JÕHVIS
KOLMAPÄEV. Vahel-

duva pilvisusega ilm. Pu-
hub nõrk loodetuul. Õhu-
temperatuur on 0 kuni -2
kraadi.



TÖÖSTUSMAASTIK: Asjaga edasi tegelema võiks ajendada omavalitsuse huvi

Püramiidide tulek
Ida-Virumaale on kahtlane

Pärast riigikohtu su-~

vist otsust, et põlevki-
vi kaevandamisel tek-
kiv aherainekillustik on
jääde, mitte kõrvalsaa-
dus, pani VKG oma plaa-
ni Aidusse aherainest
püramiidlinnak ehita-
da esialgu kalevi alla.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Kuus aastat tagasi tulid VKG,
Maidla vald ja arhitektuuri-
bürooKadarik. Tüür. Arhitek-
tid välja ideega ladestada Oja-
maalkaevandades tekkiv ahe-
raine Aidu karjäärivälja 70
hektaril püramiidideks, et sin-
na ajapikku igasuguseid põne-
vaid asju rajada: külastuskes-
kusest amfiteatrini ja looma-
aiast labürindini.

"Otsisimekohta, kuhu kae-
vanduses tekkiv aheraine la-
destada, ja meie valik langes
Aidu karjäärialale," rääkis
toona OÜ VKG Kaevandused
juhatuse liige Margus Kotti-
se. "Kui Maidla vald algatas
Aidu karjääri sulgemise tee-
maplaneeringu, arvestati li-
saks tuuleparkidele, veekes-
kusele ja kaitseliidu lasketii-
rule ka meie ladestusala soo-
viga ning lõpptulemusena lei-
ti, et see sobib sinna küll."

Möödunud aasta sügisel
rääkis VKG suhtekorraldus-
juht Irina Bojenko, et kesk-
konnaamet alguses kooskõlas-
tas ja hiljem vaidlustas koha-
like omavalitsuste koostatud
puhke- javirgestusala detail-
planeeringu, mille atraktiiv-
semaks osaks on püramiid-
linnak.

"Keskkonnaamet ei olnud
nõus meie välja pakutud la-
hendusega aheraine kasuta-
miseks püramiidide ehitami-
sel ja keeldus loa väljastami-
sest. VKG vaidlustas omalt
poolt selle olukorra kohtus,"
ütles ta.

Esimese astme kohus lan-
getas otsuse keskkonnaame-
tikasuks. VKG ei olnud otsu-
sega rahul ja vaidlustas sel-
le. Teise astme kohus toetas
VKG seisukohta, keskkonna-
amet kaebas selle otsuse oma-
korda edasi. Tänavu juunis
leidis riigikohus, et põlevki-
vi kaevandamisel tekkiv ahe-
rainekillustik on jääde, mit-
te kõrvalsaadus, kui ettevõte
ei teeni selle müügi pealt tu-
lu ja soovib seda killustikku
kõrvalsaaduseks klassifitsee-
rides vähendada sellest tekki-
vat saastetasu.

"Kuigi kaebaja on sõlmi-
nud kohaliku omavalitsuse-
ga lepingu püramiidide raja-
miseks, nähtub sellest selgelt,
et VKG ei saa püramiidide ra-
jamisest tulu, vaid tegevuse
majanduslik soodsus seisneb
saastetasu maksmise kohus-
tusest vabanemises," seisab
kohtuotsuses.
Kohus otse ei keelanud

"Kohtuotsuses ei ole öel-
dud, et püramiidlinnakut ei
tohiks teha, vaid viidatakse,
et keskkonnaamet ja ettevõ-
te peaksid omavahel suhtle-

ma ning lahenduse leidma,"
rääkis VKG tehnikadirektor
Meelis Eldermann.

"Jah, riigil jääks raha saas-
tetasuna saamata, ent meie
leiame, et see raha võiks
laekuda turismi ja piirkon-
na arengu kaudu," märkis ta.
"Ega me neid püramiide ise
välja mõelnud, see oli val-
la initsiatiiv. Arhitektidele,
maastikukujundajatele ja ko-
halikele inimestele see idee
väga meeldis. Aheraine tekib
kaevandamisel nagunii, nüüd
on küsimus, kellel on ühiskon-
nas suurem sõnaõigus, kas
ametil, kes tahab keskkonna-
tasu korjata, või kogukonnal,
kes tahab oma territooriumile
aherainehunniku asemel suu-
samäge, motoparki või püra-
miide."

Eldermanni sõnul ei või-
daks VKG püramiididest ra-
haliselt midagi, nende ehita-
mine oleks pigem kulukam
kui aheraine lihtsalt ladesta-
mise eest saastetasu maksta.

"Me ei ole selle asjaga edasi
tegelnud ega mingit seisukoh-

ta võtnud. Teema võiks uuesti
üles võtta küll, aga seda peaks
tegema see, kel on asja vas-
tu huvi. Keskkonnaametil ilm-
selt huvi ei ole, meil otseselt
samuti mitte. Võib-olla on hu-
vi uuel vallal, kui see korrali-
kult toimima jõuab hakata."
Valla huvi pole kadunud

"Omal ajal tuli VKG Maid-
la valda jutuga, kas ladesta-
da jäätmeid tavapäraselt või
neist midagi kujundada. Meile
oli oluline, et ei pandaks neid
lihtsalt hunnikusse. Omava-
helise suhtlemise raames see
püramiidide mõte lõpuks tuli,"
meenutas tollane Maidla val-
lavolikogu, praegu Lüganuse
vallavolikogu ja selle kesk-
konnakomisjoni esimees En-
no Vinni.

Kuna teemaplaneering on
olemas, siis igal juhul ei saa
VKG sellele alale aherainet
lihtsalt niisama ladestada.

"Praegu nad sinna ei lades-
ta, aga kui ükskord hakkavad,
siis tekib neil ka huvi − nad on
planeeringuga seotud. Meil on

see huvi jätkuvalt olemas; lä-
hiajal on mul nagunii kavas
VKG juhtkonnaga kohtuda,
siis arutame ka seda teemat,"
lubas Vinni.
Mäetaguse motomägi
varsti valmis

Umbes samal ajal kui VKG
püramiidide ideega välja tuli,
hakkas AS Eesti Energia Kae-
vandused Estonia kaevandu-
ses tekkivat aherainet Väike-
Pungerjal ehitusprojekti järgi
motomäeks ladestama.

"Motomäe ehitamine on
jõudnud lõpusirgele: talve ha-
kul valmis motomäe ringraja
muldkeha ning 2018. aasta ke-
vadelkavandatavad teekatete
ehitus ja haljastustööd lõpeta-
vad motomäe ehituse," rääkis
Eesti Energia kommunikat-
sioonispetsialist Maria Kul-
lamägi, et rajatise valmimi-
ne on planeeritud tuleva aas-
ta suveks.

Tema sõnul otsib Eesti
Energia pidevalt uusi võima-
lusi põlevkivi kaevandamisel
tekkiva aheraine taaskasuta-
miseks ning motomäe rajami-
ne on selle hea näide − moto-
mäealuse rajamiseks kasuta-
ti kokku ligi 12 miljonit tonni
aherainet. Ideid selles vald-
konnas on teisigi.

Küsimusele, kas kõnealu-
ne kohtuotsus ka Eesti Ener-
gia aheraine taaskasutamise
ideid mõjutab, vastas Kulla-
mägi, etkõigi tegevuste puhul
lähtub ettevõtekehtivatest re-
gulatsioonidest.

Aidu karjäärialale püramiidide rajamise mõttega on mängitud juba hea mitu aastat.
KADARIK. TÜÜR. ARHITEKTID

MEELIS ELDERMANN
Nüüd on küsimus, kellel on
ühiskonnas suurem sõnaõigus,kas ametil,kes tahab
keskkonnatasu korjata, või
kogukonnal, kes tahab oma
territooriumile aherainehunniku asemel suusamäge,
motoparki või püramiide.

Raske liiklusõnnetuse
oletatav süüdlane läks
kohtu alla
Viru maakohtu Narva kohtu-
majas hakati esmaspäeval aru-
tama Narva kesklinnas raske
liiklusõnnetuse põhjustanud
autojuhile esitatud süüdis-
tust.

Nimetatud liiklusõnnetus
leidis aset Narvas üle kolme
aasta tagasi. 2014. aasta 28.
juulil kell 15.43 sooritas val-
gusfooriga reguleeritaval
Kreenholmi ja Paul Kerese
tänava ristmikul vasakpööret
Igor Smorodini (toona 26aas-
tane) juhitud Audi A4. Mees
ei andnud teed otse liikunud
Mazda 6-le, milleroolis oli Tat-
jana (28), ning tugeva löögi ta-
gajärjel sõitis Mazda 6 sõidu-
teelt välja otsa kõnniteel kõn-
dinud Anželale (40).

Selles õnnetuses sai keha-
vigastusi mitu inimest, kaasa
arvatud Mazdas viibinud lap-
sed, kuid surma keegi õnneks
ei saanud.

Kohtueelse uurimise tule-
musel selgus, et Smorodin ei
olnud vasakpööret sooritades
tähelepanelik ega võtnud ar-
vesse vastu tulnud masinate
liikumist ristmikul, ta ei veen-
dunud sooritatava manöövri
ohutuses ega lasknud mööda
sõidu eesõigust omanud vastu
tulnud autot.

Samuti on süüdistuses
kirjas, et Mazda juht kaotas
kokkupõrke tagajärjel oma
masina üle kontrolli ning
sõitis kõnniteele. Seal sõitis
ta otsa jalakäijale, kes sai
õnnetuse tagajärjel kehavi-
gastusi.

Smorodinile on esitatud
süüdistus karistusseadusti-
ku paragrahvi järgi, mis kä-
sitleb liiklusnõuete ja sõidu-
ki käitusnõuete rikkumist,
kui sellega on ettevaatamatu-
sest tekitatud inimesele ras-
ke tervisekahjustus või põh-
justatud inimese surm. Selle
eest on karistusena ette näh-
tud rahatrahv või kuni kolm
aastat vangistust. Kohus ka-
vatseb selles asjas oma otsu-
se langetada detsembri kesk-
paigaks.

Kohe pärast nimetatudava-
riid käis Narva sotsiaalvõrgus-
tikes elav arutelu selle üle,kui
ohtlik see kahe väga elava liik-
lusega tänavaristmik on. Eriti
probleemne on asjaolu, et au-
tode liikumisel mööda Kreen-
holmi tänavat − nii viaduktilt
maha kui ka viadukti peale −
ei reguleeri valgusfoor pöö-
ret vasakule, mistõttu juhindu-
vad autojuhid sõiduradu ületa-
des pahatihti vaid oma koge-
musest ja silmamõõdust, ehk-
ki nähtavus on seal sageli pii-
ratud.

2014. aastast pole olukord
sellel ristmikul sugugi muu-
tunud, kuid on teada, et 2018.
aastal algab Kerese tänava
põhjalik rekonstrueerimine
ning see puudutab ka nimeta-
tud lõiku.

Peale selle hakatakse
2018. aastal selle elava liik-
lusega ristmiku kõrvale Ke-
rese tänavale rajama sise-
kaitseakadeemia õppehoo-
net. (PR)
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Justiitsministeerium

Justiitsministeeriumi vanglate osakonna sisekontrolli talitus
otsib oma meeskonda

SISEKONTROLÖRI,
kelle peamine ülesanne on vanglaametnike suhtes alustatud
distsiplinaar- või süüteomenetluste läbiviimise juhendamine
ning kontrollimine vanglates ning vajaduse korral vastava
menetluse läbiviimine vanglaametnike toime pandud
õigusrikkumiste puhul; samuti vanglate nõustamine sise-
kontrolli valdkonda puudutavates(õiguslikes) küsimustes ning
järelevalve tegemine.
Sobivalt kandidaadilt ootame:

• kõrgharidust;
• väga head suhtlemisoskust, kriitilist mõtlemist ning

mõjutamisvõimet;
■ head analüüsivõimet ning eneseväljendusoskust

kõnes ja kirjas;
• valmisolekut menetleda iseseisvalt distsiplinaar-,

väärteo-ja kriminaalasju;
■ initsiatiivi ja iseseisvust tööülesannete täitmisel;
■ tahet panustada valdkonna arendamisse;
■ eesti keele oskust kõrgtasemel;
• vastavust vanglateenistuse ametnikule kehtivatele

tervise-ja kehalise ettevalmistuse nõuetele;
■ laitmatut tausta.

Kasuks tuleb:
• õigusalane haridus või kogemus õigusnormide

rakendamisel;
• kogemus sisekontrolli valdkonnas ja/või menetlustaktika,

-metoodika valdamine.
Omalt poolt pakume:

■ vastutusrikast ja huvitavat tööd mainekas riigiasutuses;
■ võimalust osaleda Eesti vanglateenistuse arendamises;
• meeldivat ja arendavat töökeskkonda;
■ eneseteostus-ja koolitusvõimalusi;
■ tasuta sportimisvõimalusi;
■ töötasu alates 2200 eurost.

Töö asukoht: Jõhvi, Ida-Virumaa.

Motivatsioonikirja ja CV palume saata hiljemalt
05.01.2018 Justiitsministeeriumi arendus-ja
personalitalitusse e-posti teel personal@just.ee.
Kandideerida võib ka personaliotsinguportaali CV-Online
kaudu. Lisainfo telefonil 620 8132.



Haridus
HARIDUS: Ida piirkonda katab kaks eksperti

Koolide järelevalve muutub
täpsemini sihituks

Ehkki haridus-ja teadusministeeriumi Ida piir-~

konna eksperdid on ametis alles kolm kuud,
on neile tulnud kümneid pöördumisi, mil-
les on palutud kontrollida, kas ühe või teise
kooli tegevus on seadusega kooskõlas.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Selle aasta 1. septembrist läks
hariduse järelevalve maavalit-
sustest täielikult ministeeriu-
mi juhtimisealla.

Ida piirkonna ekspertidena
asusid Jõhvis tööleAnastassia
Vrabi ja MarianneKivimurd-
Tarelkina. Nende peamised
ülesanded on jälgida õppeasu-
tuste ja nende pidajate tege-
vuse õiguspärasust, kvalitee-
ti ning tulemuslikkust, viia lä-
bi järelevalvet, nõustada õppe-
asutusi ja nendepidajaid, vas-
tata järelepärimistele ja lahen-
dadakaebusi.
Täiendavad teineteist

Mõlemad eksperdid on hari-
dusega läbi ja lõhki sina peal,
aga nende tugevused pärine-
vad eri valdkondadest, võimal-
dades teineteist täiendada.

Vrabi on juristi taustaga,
tal on Tartu ülikooli magistri-
kraad õigusteaduses ja baka-
laureusekraad inglise filoloo-
gias. Vrabi töötab ministeeriu-
mis kuuendat aastat, aga va-
rem oli ta ametis tõukefondi-
de jarahandusosakonnas ning
tegeles õigusloomega.

"Olen pärit Sillamäelt õpeta-
jate perest ja sellepärast olen
huvitatud sellest, mis siin toi-
mub. 13 aastat elasin Tartus
ja nüüd avanes mul hea või-

malus tulla tagasi ning kasu-
tada omakogemusi ja teadmi-
si oma kodupiirkonna heaks,"
selgitas ta. Juriidilised tead-
misedkuluvad marjaks ära ka
praeguses töös, näiteks kui on
vaja kontrollida õppeasutuste
ja koolipidajate tegevuse õi-
guspärasust.

Marianne Kivimurd-Tarel-
kina on pikka aega töötanud
nii koolis kui ka omavalitsuses.
Eesti filoloogi haridusega nai-
ne on olnud Mustvee vene güm-
naasiumis eesti keele õpetaja,
juhtinud ligi üheksa aastat sa-
ma linna eesti gümnaasiumi ja
kuulub nüüd Mustvee volikogu
kolmandasse koosseisu.

"Töötasin lühikest aega ka
töötukassa karjäärinõustaja-
na, aga tundsin, et tahan olla
hariduses tegija," põhjendas ta
ministeeriumieksperdiks kan-
dideerimist. "Esimene tagasisi-
de koolidest on, et on meeldiv,
kui tuleb inimene, kes saab as-
jast aru. Samas on hea teada
ka koolipidaja poolt."

Tööpiirkond terve Virumaa
Eksperdid tõdesid, et ehkki

nad on töötanud lühikest ae-
ga, on nii koolijuhid, õpetajad
kui ka lastevanemad nad üles
leidnud.

Esialgu on olnud põhiline
töö dokumentidega. Kui tuleb
mõni pöördumine, siis ei tor-
mata kohapeale, vaid küsitak-

se esmalt koolijuhi või -pidaja
selgitusi. Nende põhjal otsus-
tatakse, mida edasi teha. Kol-
mekuu jooksul ei ole olnud üh-
tegi kaebust, mis oleks nõud-
nud eksperdi kohalolekut. Küll
aga teavitatakse igast pöördu-
misest koolipidajat, kes peab
omama õppeasutuse kohta täit
informatsiooni.

"Mul on praegu käsil juh-
tum, kus inimenepöördus mu-
rega, et talle teadaolevalt ei
õpetata koolis kunstitunde nii,
nagu peaks. Tema küsimuste
peale on öeldud, etkõik on kor-
ras, aga ta palub ka ministee-
riumi arvamust. Minu järele-
pärimiste peale esitas kool õp-
pe-, aine- ja õpetajate tööka-
vad ning tunniplaanid − ter-
ve paketi dokumente. Vaata-
sin need läbi, kaasates SA In-
nove kunstivaldkonna eksper-
di. Selgus, et tõepoolest ei ole
kunsti õpetamine koolis kor-
raldatudkooskõlas riikliku õp-
pekavaga," rääkis Kivimurd-
Tarelkina.

Tema sõnul ei järgne selle-
le karistusoperatsiooni, vaid
ekspertide asi on pigem nõus-
tada. "See kool on väga edu-
meelne ja tahtis aineid lõimi-
da, aga selle sooviga võib mõ-
nikord ära kaduda mõne aine
õpetamise sisu," märkis Kivi-
murd-Tarelkina.

Anastassia Vrabi rääkis, et
talle on helistanud ja kirjuta-
nud nii koolijuhid kui ka laste-
vanemadning peamiselt on kü-
simused puudutanud seaduste
tõlgendamist. Näiteks õppekir-
janduse kohta − kas selle eest
peavad maksma lastevanemad
või kool? "Tasuta õppekirjan-
duse tagamine vähemalt kooli

õppekava läbimiseks on koo-
li kohustus ja raha tuleb sel-
leks koolipidaja eelarvest," sel-
gitas Vrabi.

Kivimurd-Tarelkina tõi veel
ühe näite õppekorralduse vald-
konnast. "Kui laps peab pikalt
pärast traumat taastuma ega
saa kehalise kasvatuse tundi-
dest osa võtta, siis kuidas ku-
junevad tema hinded? Vanem
oli seda koolist küsinud ja pol-

nud vastusest aru saanud. Mõ-
nikord oleme meie nagu vahe-
lülid."

Ekspertidelt on uuritud ka
näiteks seda, kuidas peaks ole-
makorraldatud koolibussi liik-
lus − see küsimus tuli Lääne-
Virumaalt. Ida ekspertide töö-
piirkond ongi Ida- jaLääne-Vi-
rumaa, aga helistada-kirjutada
võib ka mujalt Eestist, nii ees-
ti kui ka vene keeles.

Marianne Kivimurd-Tarelkina on pikka aega töötanud nii koolis
kui ka omavalitsuses. Nüüd kuluvad saadud kogemused ära
haridus- ja teadusministeeriumi Ida piirkonna eksperdi töös.

ERAKOGU

"Ministeerium ei saa lahendada ühegi kooli probleeme tema eest"
Haridus- ja teadusministeeriu-
mi välishindamise osakonna
asejuhataja Hille Voolaid sel-
gitas, mis on haridusasutuste
järelevalves sellest õppeaas-
tast teisiti ning kuhu soovitak-
se tulevikus jõuda.

Kas esimese kolme kuu põh-
jal saab teha mingi vahekok-
kuvõtte, kuidas on õppeasutus-
te järelevalve uutelalustel toi-
minud?

Uue järelevalvesüsteemi
esimene märksõna on paind-
likkus − saame järelevalve lä-
biviimise protsessi jooksvalt
arendada, täiustada ja vajadu-
se korral kiiresti reageerida.
Teiseks efektiivsus − ressurss
on suunatud sinna, kus on va-
jadus. Kolmandaks usaldus −
fookus on sellel, et õppeasu-
tuste kvaliteet tagatakse ikka
sisemise motivatsiooni, mitte
välise survega.

Neljas märksõna on koos-
töö. Meie esimene partner on
koolipidaja. Korraldame ko-
halike omavalitsuste haridus-
ametnikele infopäevi, teavita-
me neid pöördumistest, kaa-

same järelevalve ajal vestlus-
tesse jne.

Järelevalvesüsteem on pi-
devas arenduses. Eesmärk,
kuhu liigume, on riskipõhine
hindamine. Siiani on tegeldud
kontseptsiooni väljatöötamise
ja andmebaaside arendusega.
Tuleval aastal loodame hanke-
ga leida teenusepakkuja, kes
töötabvälja riskikoolide tuvas-
tamise analüüsimudeli.

Sain ma õigesti aru, et mi-
nisteerium usaldab rohkem
koole ja nende sisehindamist
ning rakendab välishindamist
peamiselt juhtudel, kui on ilm-
nenud mingid probleemid?

Oluline on rõhutada seda, et
ükski väline surve, sh järele-
valve, ei muudakoole tulemus-
likumaks, kui koolil endal puu-
dub motivatsioon.

Tõsi on see, et probleemid
tuleb ikkagi lahendada koha-
peal. Ministeerium ei saa la-
hendada ühegi kooli problee-
me tema eest ja see polegi ees-
märk. Iga kool saab ise otsus-
tada oma õppe- ja kasvatus-
tegevuste korraldamise üle.

Koolid saavad oma probleeme
paremini lahendada just sel-
lepärast, et nad oskavad oma
eripärast lähtudes otsustada,
mis on neile sobilikud tegevu-
sed, et saavutada soovitud ees-
märk.

Ministeerium on pädev vä-
lisvaatleja, kes saab problee-
midele viidata, nõustada ja va-
jaduse korral nende lahenda-
mist ka nõuda. Seega on oluli-
ne endiselt rõhutada sisehin-
damise vajalikkust ning meie
ülesanne on toetada õppeasu-
tusi näiteks juhendmaterjali-
dega. Detsembris valmib uus
juhendmaterjal. Lasteaedadel
on siiani võimalik taotleda ta-
suta nõustamist oma sisehin-
damisele.

Järelevalve ei tähenda ai-
nult tule kustutamist. Perioo-
dilisest järelevalvest, kus iga
kool läbis kindlate aastate jä-
rel kompleksse järelevalve,
loobuti juba kümme aastat ta-
gasi. Ka riskipõhine järeleval-
ve ei tähenda tule kustutamist.
See võib olla hoopis ennetav
tegevus. Järelevalveressurss
suunatakse sinna, kus toetust

vajatakse kõige rohkem. Ris-
kihindamise mudeli oluline osa
ongi just see, et märgata riske
probleemide tekkimiseks.

Kui järelevalvet viisid veel
läbi maavalitsuste inspektorid,
oli viimasel ajal erilise tähe-
lepanu all töö hariduslike eri-
vajadustega lastega. Mis on
praegu temaatilise järeleval-
ve prioriteet?

Temaatilise järelevalve
prioriteet selle õppeaasta tei-
sel poolaastal on sisehindami-
se ja arengukava seosed. Sa-
ma teema sees võikõrval vaa-
datakse ka õppeprotsessi, sh
lapse arengu toetamist tervi-
kuna kui ka hariduslike eriva-
jadusega lapsi ja neile pakuta-
vaid tugiteenuseid. Mõlemad
teemad on olulised.

Järelevalve ei tähenda ai-
nult kohapealset kontrolli,
vaid on ka teisi viise õppeasu-
tuste tegevuse kohta info saa-
miseks, näiteks rahuloluküsit-
luste tulemused, EHIS (Ees-
ti hariduse infosüsteem), Ha-
ridussilm (haridusstatistika
visuaalne andmebaas), koo-

li veebileht, kodanike pöördu-
mised, meedia jms.

Rõhutan veel kord koostööd
koolipidajaga. Nõu, abi ja toe-
tus peaks olema koolile või-
malikult lähedal, see tähen-
dab kohalikus omavalitsuses.
Meie ülesanne on aidata kaa-
sa, et õppeasutuste juhid saak-
sid esmase teabe sealt.

Oleme kohtunud omavalit-
susametnike, kooli- ja laste-
aiajuhtide, omavalitsuste lii-
tude esindajatega ning rääki-
nud läbi kõikides piirkonda-
des, kuidas korraldada juhti-
dele teabepäevi ja jagada in-
fot. Nii Ida- kui ka Lääne-Viru-
maal võtsid selle kanda oma-
valitsuste liidud.

Oleme planeerinud jaanua-
riks omavalitsuste haridus-
ametnikele koolitused, kus
räägime koolipidaja ülesan-
netest hariduse valdkonnas,
andmebaasidest saadavast in-
fost ning järelevalve läbivii-
misest. Seda selleks, et koha-
likel omavalitsustel oleks või-
mekus viia vajaduse korral lä-
bi oma asutustes teenistuslik-
ku järelevalvet.

Ettevõtlikud
koolid avasid
huvilistele
uksed
18. detsembrini toimuvad
Ida-Virumaal esimest
korda "Ettevõtliku kooli"
avatud uste päevad, mil
võrgustikku kuuluvad õp-
peasutused ootavad kül-
la õpetajaid, lastevane-
maid, õpilasi, ettevõtteid
ja kõiki teisi huvilisi üle
Eesti.

Avatud uste päevade
raames toimub Ida-Viru-
maa õppeasutustes palju
sündmusi, kus tutvusta-
takse ettevõtlikekoolide ja
lasteaedade tegemisi. Pea-
le selle on võimalus osaleda
töötubades, käelistes tege-
vustes, lahtistes tundides,
laatadel ja kohalike ettevõ-
tete messidel.

"Kesk-
seks tee-
maks on
kohaliku
kogukon-
na ning
ettevõte-
te ja orga-
nisatsioo-
nide tut-
vustamine," ütles "Ette-
võtliku kooli" konsultant
ja koolitaja Hälis Rooste
(pildil).

Kümme kooli korralda-
vad kohapeal kohalike et-
tevõtete messe, kus ettevõ-
tete esindajate rollis on sel-
leks ettevalmistatud jakoo-
litatud põhikooliõpilased.
Avatud uste päevad lõpe-
vad suure lõpumessiga, mis
toimub 18. detsembril Jõh-
vis Jewe kaubanduskesku-
ses ning millest võtab osa
230 õpilast ja 56 kohalikku
ettevõtet.

Ettevõtlikud Ida-Vi-
ru koolid ja lasteaiad, kes
avavad oma uksed küla-
listele, on Jõhvi põhikool,
Jõhvi vene põhikool, Silla-
mäe Vanalinna kool, Koht-
la-Järve Ahtme ja Jär-
ve gümnaasium, Kohtla-
Järve Maleva põhikool ja
Tammiku põhikool, Kivi-
õli 1. keskkool, Sinimäe
põhikool, Iisaku gümnaa-
sium, Lüganuse keskkool,
Sillamäe lasteaed Päikse-
ke, Kohtla-Järve lasteaed
Kirju-Mirju, Voka lasteaed
Naksitrallid ja Maidla koo-
li lasteasutus.

Avatud uste nädala prog-
rammiga saab lähemalt tut-
vuda "Ettevõtliku kooli" ko-
dulehel www.evkool.ee.

Et inspireerida teisi õp-
peasutusi, korraldab "Et-
tevõtliku kooli" programm
igal aastal ka edulugude
konkurssi.

"Just õppimise huvita-
vaks ja eluliseks muutmi-
ne ning seeläbi õpilaste
initsiatiivi ja entusiasmi
nägemine on viinud ette-
võtlike koolide võrgustiku
laienemise varsti juba saja
koolini," märkis ettevõtlus-
õppe programmijuht Kris-
ti Ploom.

"Ettevõtliku kooli" prog-
ramm sündis Ida-Virumaal
ja selle algatas Ida-Viru et-
tevõtluskeskus. (PR)

6. DETSEMBER 2017 PÕHJARANNIK
Rakvere 8,

41532 Jõhvi,
tel. 335 4444,

info@pohjarannik.ee
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UUDISED

UUS SEADUS: Elanikud kas ei tunne seda või ei soovi ise ühistut luua

Paljudes korterelamutes pole senimaani
ühistut loodud

2018. aasta 1. jaanua-~

ril jõustuv korterioman-
di- ja korteriühistuseadus
toob endaga kaasa mitu
olulist muudatust. Nii näi-
teks kaotatakse korteri-
omanike ühisused ning
alles jäävad vaid korte-
riühistud ja tekib ühistu-
te register. See puudutab
kümneid Kohtla-Järve,
Sillamäe ja Kiviõli maju,
kus pole senimaani kor-
teriühistuid moodustatud.

Niina Voropajeva
niina@pohjarannik.ee

"Novembris viibisin korral-
duskoosolekutel majades, kus
omanikud tahavad korteri-
ühistu moodustada, kuid ei
tea, kuidas seda teha ja millest
alustada," rääkis Sillamäe kor-
teriomanike ühingu juhataja
Gulnara Sidorenko. "Ning ini-
mestega suheldes on selgu-
nud, et nad teavad uuest sea-
dusest ikka väga vähe."

Sidorenko sõnul pole lin-
na 200 elumajast korteriühis-
tut praegu ligikaudu 80s. "Sest
puuduvad väljaõppinud inime-
sed, kes oleksid valmis asja-
ga tegelema, ning linnavalit-
sus pole viimase aasta-pool-
teise jooksul teinud midagi ka
selleks, et neid välja koolita-
da," kinnitas ta. "Pärast valimi-
si tegi meie fraktsioon ettepa-
neku luua linnas korteriühis-
tute küsimustega tegelev ko-
misjon, kuna tegemist on vä-
ga aktuaalse probleemiga, ent
enamik saadikuid meid ei toe-
tanud."

Sillamäe aselinnapea Alek-
sei Stepanov ütlesPõhjaranni-
kule, et 7. detsembril korral-
dabki linn korteriomanikele
uut seadust tutvustava semi-

nari. Ta märkis, et Sillamäel
kehtib korterühistute asutami-
se jakoolituskulude toetamise
kord ning viimasel ajal kasuta-
vadkorteriomanikud neile pa-
kutavat toetust aktiivselt.
Kes tahtis, see moodustas

Korteriühistute asutamise
ja koolituskulude toetamise
kord kehtib ka Kiviõlis.

Mitut Kiviõli korteriühistut
juhtivSarkis Tatevosjan ütles,
et need, kes on tahtnud, on
ühistu ka moodustanud. Ühis-
tu on loodud kõikides suurtes
kortermajades, välja arvatud
Aasa tänava 16. maja. Ühistu-
ta on väikesed, kuni 27 korte-
riga majad ning selle põhjuse-
na näeb Tatevosjan inimeste
teadmatust ja ükskõiksust.

"Ning vastutust selle tead-

matuse eest ei lükka ma ei lin-
najuhtide ega ka kellegi tei-
se kaela," märkis ta. "Sa võid
linnaelanikele kas või küm-
me korda rääkida, aga kui see
neid ei huvita, siis info nende-
ni ei jõua. Mõned linlased ei
saa minu meelest päris hästi
aru, kuivõrd keeruline olukord
selle tõttu tekib. Nad elavad
põhimõttel, et meid see puudu-
ta, ning suhtuvad uude seadu-
sesse üsna ükskõikselt."

"Üldjuhul on tegemist ne-
gatiivse eelarvega majade-
ga, mida möödunud 20 aas-
ta järel on tabanud finants-
krahh: maja hallanud munit-
sipaalfirma Kiviõli Kinnisva-
rahooldus ei kulutanud korte-
riomanike raha sihipäraselt
maja vajadusteks ning nüüd
on seda kõike 27 korteri jõu-

dudega tagasi teha väga kee-
ruline, peaaegu võimatu," ar-
vab Tatevosjan.

Ühistuta üle saja maja
Korteriühistute juhtide as-

sotsiatsiooni juhatuse liik-
me Jelena Mutoneni sõnul on
Kohtla-Järvel praegu ühistu-
ta üle 100 maja. Need on põ-
hiliselt väikesed, 4-24 korteri-
ga majad.

"Nende majade elanikel on
uue seaduse kohta väga pal-
juküsimusi ning me korralda-
sime sel teemal ka seminari,
ent infot on sellest hoolimata
vähe," rääkis Mutonen. "Suur
hulk maju pole just selle tõttu
uueks seaduseks valmis. Ar-
van, et linnal tasuks seminar
korraldada ning avaldada uue
seaduse tekst − ka vene keeles− linnakodulehel, et inimestel

oleks võimalikultpalju võima-
lusi asjakohast infot saada."

Tõsi küll, Kohtla-Järvel või-
vad kõik, kes soovivad saada
selgitusi uue seadusekohta ja
abi ühistu moodustamiseks va-
jalike dokumentide vormista-
misel, pöörduda linnavalitsu-
se õigusnõuniku Vadim Vilde
poole, kes võtab vastu esmas-
päeviti kella 15-17 ja neljapäe-
viti 10-12.

EESTI KORTERIÜHISTUTE LIIDU JUHATUSE LIIGE JA
ÕIGUSOSAKONNA JUHATAJA Urmas Mardi

Uue seaduse kõige fundamentaalsem
muudatus on korteriomanike ühisuste kadu-
mine Eesti õigusmaastikult. Kõigis nendes
majades, kus korteriomanikud 2018. aas-
taks ise korteriühistut moodustanud ei ole,
luuakse automaatselt seadusjärgne korteri-
ühistu. See tähendab, et korteriühistute re-
gistri pidaja avab registris uue korteriühistu
registrikaardi, millel on kirjas korteriühistu ni-
mi ja mis on seotud kinnistusraamatus sa-
ma kinnisasja korteriomanditega. Sellise kor-
teriühistu nimeks saab kinnisasja aadress koos täiendiga "korteri-
ühistu".

Seadusjärgse korteriühistu loomine ei tähenda aga seda, et kee-
gi määrab automaatselt korteriühistule ka juhatuse liikmed − see
ülesanne jääb ikkagi korteriomanikele endile. Kui korteriomanikud
on kehtiva õiguse alusel ametisse nimetanud valitseja, jätkab see
valitseja esialgu oma tegevust. Kui valitseja on füüsiline isik, loe-
takse ta korteriühistu juhatuse liikmeks. Kui valitseja on juriidiline
isik, siis loetakse ta korteriühistu valitsejaks. Senisega võrreldes on
see täiesti uus õiguslik põhimõte, mille kohaselt on juriidilisel isikul
võimalik olla korteriühistu juhatuse liige.

Kuni kümne korteriomandiga majas on korteriühistu juhtimine
võimalik juhatust eraldi valimata. Sellisel juhul loetakse kõik korte-
riomanikud ühise esindusõigusega juhatuse liikmeteks. See tä-
hendab, etkorteriühistu nimel tehingu tegemiseks on vaja kõigi
korteriomanike nõusolekut. Sillamäe linnavõimud on inimestele korteriühistute moodustamisel toeks, hüvitades korteriühistuteasutamis- jakoolituskulud. Viimasel ajalkasutavad korteriomanikud seda toetustaktiivselt.PEETERLILLEVÄLI
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MIKSER

AJA LEHT
UUDISEID ALUTAGUSELT

Jõhwi alewi majandusliste asja-
de korraldamiseks on nüüd ma-
jandusministeerium määranud
toetust 2000 krooni summa
suuruses, milline summa maks-
takse wälja siseministeeriumi
summadest lisakrediidi arwel.
Toetus määrati alewiwalitsuse
palwel, mille pärast ka alewiwa-
nem A. Danilewski mitmel pu-
hul Tallinnasse sõite ette wõttis.

-k-k-k

Toila organisatsioonid on tei-
nud juba tükk tööd Toila tä-
nawate elektriwalgustuse üles-
seadmiseks. Nii on juba postid
püstitatud ja muu materjal ka
tellitud. Töödega loodetakse pü-
hadeks lõpule jõuda. Tä-
nawawalgustus läheb maksma
umbes 1000 krooni. (Põhja Ko-
du, 3. detsember 1937)

HAIGLAEHITUS ON
LÕPUSIRGEL
Ida-Viru keskhaigla uue hoone
ehitus hakkab lõppema. Paigal-
datud on küttesüsteemid, teh-
tud elektrikaabeldus, nüüd käib
siseviimistlus.

Majakarp on täiesti valmis ja
maja köetakse. Haigla infospet-
sialisti Viktoria Sladzevskise sõ-
nul on see oluline selleks, et si-
setöödel saaks tehnoloogiast
kinni pidada.

Lõppjärgus on vana ja uut kor-
pust ühendava galerii ehitus.
Täie hooga käivad siseviimist-
lustööd: pahteldamine, lihvimi-
ne ja värvimine. Alustatud on
põrandakatete paigaldamist.

Käiku on antud uus alajaam,
mis hakkab valmivat hoonet
elektriga varustama. Selle kuu
lõpuks ühendatakse alajaama-
ga ka olemasolev korpus, poli-
kliinik ja haigla teised hooned.

Enamik välitöid on juba tehtud
ja hoone ümbrus (parklad, au-
to-ja kõnniteed) hakkab võtma
lõplikku kuju. (Põhjarannik, 5.
detsember 2012)

Kohtla-Nõmme viirpapagoist kirjutati
raamat

Kohtla-Nõmmel elav~

ravitseja Sirje Noor-
salu andis välja oma
esimese lasteraama-
tu "Õnnelind Täpi", mil-
le illustratsioonide au-
tor on Saka rahvamaja
juht Renna Nõmmiste.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Mullu nägi Sirje Noorsalult
ilmavalgust kogu "Maa täis
õisi", mis sisaldab loodus-, lil-
le- jaarmastuslüürikat.
Juba noorelt luuletaja

Varem on talt ilmunudko-
gu "See mu maailm imeline",
kuhu on koondatud tema va-
rasem looming. Esimesed
Sirje trükiproovid avaldati
omaaegses ajalehes Leninlik
Lipp, kus ilmus ühel perioo-
dil regulaarselt luulenurk.
"Kirjutasin keskkooli ajal ja
veidi hiljem luulet, aga vahe-
peal oli selle koha pealt täie-
lik paus," räägib naine.

Äsja ilmunud lasteraamat
"Õnnelind Täpi" on Sirje esi-
mene proosaraamat. Raamat
on juba saanudpositiivset ta-
gasisidet − näiteks Kohtla-
Järve keskraamatukogu lu-
gemissaalis toimunud kohtu-
misel oli kohal palju rahvast.
"Olen ikka Ida-Virumaa tütar
ja kes siis veel huvi tunnevad
kui lähedased. Ja lähedasteks
peangi Virumaad. Teised ei
suuda meid nõnda hästi mõis-
ta. Eesti on küll väike, aga mis
puutub Ida-Virusse, olekskui
infosulg," räägib Sirje.

Samas on "Õnnelind Tä-
pi" trükitud Põltsamaal Va-
lipressis ja raamatu väljaa-
ndmist toetasid Viljandi ini-

mesed, kes olid järgmised,
kellele Sirje oma raamatut
tutvustas.

Kukeaasta
papagoiraamat

"Tore, et raamat ilmus lin-
nu-, see tähendab kukeaas-
tal, sest kõneleb eksootilisest
lõunamaa linnust siin, meie
põhjamaa kliimas. Ta on nii
väike, pisike minivorm, aga
nokk on tal terav ja seda sai-
me ka tunda, kui teda pihus
hoidsime. Enda eest oskab ta
hästi seista: väga julge ja uh-
ke ning ennast täis lind − na-
gu pisike kukk. Ja ta on tege-
mistes hästi naljakas. Ning
raamat ootab järge. Ühel het-
kel otsustasid meie viirpapa-
goid lastevanemateks hakata
ja nüüd on meil kaheksa lin-
du − tema lapsed. Kodus tek-
kis olukord, kus linde igast
kandist lendas, lae all kõik
laulis ja liigutas, üks meie tu-
badest sai linnutoaks," räägib
Sirje oma raamatu reaalse-
test tegelastest, kes on Aust-
raalia päritolu.

Kuidas sai raamatu illust-
raatoriks Renna Nõmmis-

te, kes on tuntud hoopis Sa-
ka rahvamaja juhina? "Ren-
na pildid on lõbusad ja rõõm-
sad − nad nagu elaksid ja tee-
vad inimesi õnnelikuks. Ren-
na on nii emotsionaalne ning
see väljendub ka tema joonis-
tustes," räägib Sirje, kes tut-
vus Renna töödega juba aas-
taid tagasi, mil too oli Koht-
la-Järve Järve gümnaasiumi
õpetaja ja kaunistas siis koo-
liruumide seinu.

Sirje on Eestis tuntud ra-
vitsejana. Riiklik diplom on
talmasseerijana, aga hiljem
on ta õppinud Soomes ja Lä-
tis Tiibeti meditsiini ning
teisi nn alternatiivse medit-
siini harusid. "Ida-Virumaal
olen tuttavaid, kes on mind
usaldanud, aidanud, kui va-
ja. Mingi aeg saadad inime-
si ja ega rohkemat jõua. See
on ikkagi kunst, mingi liini
peal olemine, kunsti ei jaksa
palju teha."

Veel räägib Sirje oma ra-
vijategevuse kohta, et selles-
ki vallas on igal tegijal oma
käekiri ja tema on oma teh-
nika kokku kogunud kui kul-
laterakesed.

Illustraator Renna Nõmmiste ja autor Sirje Noorsalu raamatu"Õnnelind Täpi" esitluselKohtla-Järve lugemissaalis.
RIINA SUUBAN

Reis läbi aja ühes
põlevkivimaa
päkapikkudega

Esmaspäeval muutus Kohtla-Järve kultuurikeskus~

imeliseks muinasjutumaaks, kus juba esimesel päe-
val sooritas põneva reisi üle saja lapse. Kokku oo-
datakse sinna seiklema üle 900 vapra reisiselli.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Kohtla-Järve kultuurikeskus
näeb pühade eel vaimustav
välja − nagu tõeline talvemui-
nasjutt. Põlevkivimaa päkapi-
kud võtavad külastajaid vastu
juba lävel: aitavad lastel üm-
ber riietuda ja annavad kätte
tähtsa dokumendi− reisikaar-
di.

Kultuurikeskuse loomingu-
line meeskond on tänavu ette
valmistanud põneva reisi läbi
aja mööda riike ja kontinen-
te. Seepärast on ka päkapik-
ke seekord tavalisestrohkem:
16. Ning räägivad nad nii eesti
kui vene keeles jakui vaja, siis
tuletavadmeelde teisedkikee-
led, sest vahetevahel satuvad
võlumaale seiklema ka välis-
maalt tulnud külalised...
Maa alt kosmosesse

Esmalt laskuvad külalised
maa alla (muul ajal külasta-
jad sinna ei satu) ja sukeldu-
vad siis merre. Sealt edasi pää-
sevad nad ajatunnelisse, mis
viib nad otse kosmosesse, sealt
edasi aga ürgaega, kus väikesi
reisimehi ootavad ees esime-
sed katsumused. Et neid edu-
kalt ületada, tuleb koos päka-
pikkudega Fortuuna amulett
valmistada.

Egiptusesse jõudes saa-
vad noored reisisellid selle
riigi kohta teada palju uut ja
meisterdavad ka selle sümbo-
li − kassi. Indias ootavad neid
ees erilised katsumused, Hii-
nas aga hiina laternate val-
mistamise meistriklass. Var-
jude teatris toimuval etendu-
sel saab vaadata-kuulata jaa-
pani muinasjuttu.

Reisil ootab lapsi ees ka
kohtumine indiaanlastega ja
palju muud põnevat. Kultuu-

rikeskuse lava on ajutliselt muu-
detud "mustaks kabinetiks", kus
saab mõnusalt vaadata filmi sel-
lest, mida kõike lastega vahel
juhtuda võib.

"Tahame külalisi sel reisil
veenda selles, et kõige suurem
rikkus ei ole mitte raha või va-
randus, vaid head ja hästi kas-
vatatud lapsed," sõnas päkapikk
Marina.
Baieri piparkook

Pärast väsitavat ja emotsio-
naalset reisi on aeg keha kin-
nitada ning Baieri päkapikk ai-
tab teelistel magusaid pipar-
kooke valmistada. Miks Baie-
ri? Aga sellepärast, et Baieri on
selle aromaatse prääniku kodu-
maa. Ning mis pidu see laulude
ja tantsudetagi on? Jaküllap pä-
kapikud juba teavad, kuidas ka
kõige väsinumate "turistide" tuju
tõsta ning meelt lahutada.

Emotsioonidest tulvil lapsed
jätavad põlevkivimaa päkapik-
kudega hüvasti ning loodavad
nendega järgmisel aastal taas
kohtuda. Ka täiskasvanud on ra-
hul: nende sõnul on reis läbi aja
väga põnev ja teadmisteküllane
ning seal on, mida õppida ja mil-
le üle imestust tunda.
Külalisi aina rohkem

Kohtla-Järve kultuurikesku-
se direktor Svetlana Korotkova
on samutirahul: külastajate arv
iga aastaga üha kasvab.

"Tullakse nii Kohtla-Järvelt
kui ka naaberlinnadest," rääkis
ta. "Et kõiki soovijaid vastu võt-
ta, tuli meil muinasjutumaa pä-
kapikkudele isegi üks lisatöö-
päev juurde panna. Kuid roh-
kemaks meil kahjuks võimalust
ei ole, sest kultuurikeskuse det-
sembrikuu graafik on väga tihe
ning kuni aasta lõpuni toimub
siin veel palju mitmesuguseid
üritusi."

Muinasjutuline reis läbi aja võib alata. PEETER LILLEVÄLI
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KA OHK VÕIB TAPPA
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TOETA UUTE ISOLATSIOONIPALATITE LOOMIST
9007705- 5€ | 9007710-10C 9007715-25C
Eestis saab vähidiagnoosi 35 lastaastas. Raviperioodil on organism nii habras, et iga bakter

on eluohtlik. Et võitlusest eluga väljuda, on vaja erilist kaitset.

VTallinna“
Lastehaigla
Toetusfond www.toetusfond.ee ® Telia

Eesti lipud ja
mastivimplid

Kõik liputarvikud

Kiired ostud e-poest
www.lipuvabrik.ee

SinpuH^ 1

Lugupeetud klient!
Ol) Järve Biopuhastus

teatab, etjoogiveetorustikuga
seotud tööde tõttu on

Il.l2.20l7 kella 13-17
vesi välja lülitatud

Kohtla-Nõmme alevis
järgmistel aadressidel:

Kooli tn 6,
Kaare tn majades nr l-9,

Sügise tn 8,10,
Kure tn 16,18,20.

Palume vabandust võimalike
tekkivate ebameeldivuste pärast.

Ühisveevärki ja-kanalisatsiooni puudutavate
kliendiavalduste korral on

igal kliendil võimaluspöörduda kõnekeskuse
poole tel334 4004 või

võtta ühendustavaldus@idavesi.ee.

öiopuH^

Lugupeetud klient!
OÜ Järve Biopuhastus

teatab, etjoogiveetorustikuga
seotud tööde tõttu Kiviõli

linnas on
11. detsembril

kella 9.30-16.00
vesi välja lülitatud

Jõe tänavas,
Ristiku tänavas,

Graniidi tänava majades
nr 9,11,13-53.

Palume vabandust võimalike
tekkivate ebameeldivuste pärast.

Ühisveevärki ja -kanalisatsiooni puudutavate
kliendiavalduste korral on

igal kliendil võimalus pöörduda kõnekeskuse
poole tel 334 4004 või

võtta ühendustavaldus@idavesi.ee.

PÄIKESEPRILLIDE KLAASID, KONTORI-,
PROGRESSEERUVAD- JA ÜHEVAATELISED

PRILLIKLAASID KÕIK
Suurim valik
prilliraame ja
parimad hinnad
brändiraamidele! -50%

Kohapeal teostab silmade ravi ja prilliretsepti väljastust
Tartu Ülikooli silmaarst. Tegeleme patsientidega alates

6. elukuust ja garanteerime igale patsiendile
individuaalse lähenemise!

i , m
Külastage meie Silmasalongi
Jõhvis, Keskväljak 7, Talupoe kõrval!

*

*UUki4 n B A

I/C/
Kõik rõivad -50%

Ootame teid Prestone kaubamaja 2. korrusel -, . . ,

Järveküla tee 87 Kohtla-Järvel (r **

E-R 10-18, L 10-17, P 11-14. JF 5k,
23. detsembril kella 10-14
24., 25., 26. ja 31. detsembril ning 1. jaanuaril suletud!

T**
PERE OPTIKAmKaks

uhe hinnaga

a7

'

Ainult Pere Optikas
kas kaks klaasi

ühe hinnaga või
kahed prillid
ühe hinnaga

Tutvu kampaania
tingimustega poes
või kodulehel
www.pereoptika.ee

IIDLA PRILLIÄRI - Maleva 25, Kohtla-Järve, lidla
(tel 33 20 444, gsm 56 88 09 60, iidla@optiline.ee)
KOHTLA-JÄRVE PERE OPTIKA - Vironia Keskus
(uus Maxima) Järveküla tee 50, Kohtla - Järve
(tel 33 76 003)
KOHTLA-JÄRVE HAIGLA PERE OPTIKA - Ravi 10 D,
Kohtla-Järve (tel. 3327273, gsm +372 5623901)
JÕHVI STOCK OPTIKA - Jõhvi Selveris, Narva mnt 8,
Jõhvi (tel. 33 46 999, gsm 56 97 06 04)
SILLAMÄE SÄÄSTUOPTIKA - Sillamäe Säästumarket,
Viru pst.6 (tel 3924642, gsm 56 88 09 53)
NARVA PEREOPTIKA - Narva Prismas, Kangelaste 29,
Narva (tel 3564401, gsm 56 88 09 51)
NARVA KREENHOLMI SÄÄSTUOPTIKA - Kreenholmi
Säästumarketis, Kreenholmi 50, Narva (tel. 35 62 627,
gsm 56 88 09 52)

Lisainformatsioon ja registreerimine silmaarsti vastuvõtule:
tel. 6380 003, tel. 5383 0024, info@silmaroom.ee

www.silmaroom.ee

Registreerumine nägemiskontrolli ja
silmarõhu mõõtmisele kodulehel
www.pereoptika.ee või kauplustes
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